

## [Mare nostrum - Negotiating European Values and Norms in the Mediterranean](#)

Announcement published by Tomislav Zelić on Friday, April 21, 2017

Type:

Workshop

Date:

September 4, 2017 to September 8, 2017

Location:

Croatia

Subject Fields:

Area Studies, Cultural History / Studies, European History / Studies, Intellectual History, Maritime History / Studies

Please scroll down for an English version!

Graduate Course am Inter University Centre Dubrovnik (Kroatien)

4. bis 8. September 2017

### **Mare Nostrum. Verhandlungen europäischer Werte und Normen im Mittelmeer**

Kursdirektoren:

Florian Kläger, Universität Bayreuth, Deutschland

Alfred Sproede, Universität Münster, Deutschland

Martina Wagner-Egelhaaf, Universität Münster, Deutschland

Tomislav Zelić, Universität Zadar, Kroatien

Kursbeschreibung:

In seinem Essay von 1919 "Die Krise des Geistes", der die Krise des *europäischen* Geistes meint, bezeichnet Paul Valéry den östlichen Teil des Mittelmeers als „eine Art Voreuropa“: „Die Kelten, die Slawen, die germanischen Völker verspürten den Zauber dieses vornehmsten der Meere. Eine unwiderstehliche Art von *Tropismus* nach dem Süden, die jahrhundertlang anhielt, hat also das Mittelmeer mit seiner wunderbaren Form zum Gegenstand allgemeiner Begierde und zum Schauplatz größter menschlicher Kraftentfaltung werden lassen.“ (P. Valéry, *Werke*, Bd. 7, 1995, 43f.). Jahrhundertlang war das Mittelmeer ein Raum des kulturellen Austauschs. Heute erleben wir das Mittelmeer als Massengrab für Tausende von Flüchtlingen, die nach Europa wollen, wo sie bessere Lebensbedingungen zu finden hoffen. Europa jedoch schließt seine Grenzen. Der Kurs wird sich in historischer und theoretischer Perspektive mit der Rolle des Mittelmeers für die Entwicklung Europas als kultureller Idee und politischer Einheit auseinandersetzen. Wir werden philosophische und literarische Texte und Essays lesen (z. B. von Homer, Vergil, Ovid, Goethe, Nietzsche, Valéry,

Camus, Braudel, Agamben, Leggewie u.a.), um die gegenwärtigen Entwicklungen besser zu verstehen -und insbesondere die Bedeutung des Mittelmeers für (ein künftiges) Europa. Eigene Projekte und Ideen der Teilnehmer/innen sind willkommen.

Studierende, die ECTS-Punkte erwerben möchten, müssen ein Referat halten.

Kosten für Reise und Unterkunft sowie die Kursgebühr in Höhe von 80 Euro können nicht übernommen werden.

Kurssprache: deutsch

Bitte, bewerben Sie sich bis zum 15. Juni über die Homepage des IUC (<http://www.iuc.hr/course-details.php?id=991>) oder bei:

Prof. Dr. Martina Wagner-Egelhaaf ([martina.wagner@uni-muenster.de](mailto:martina.wagner@uni-muenster.de))

Prof. Dr. Tomislav Zelić ([tzelic@unizd.hr](mailto:tzelic@unizd.hr))

---

Graduate Course at the Inter University Centre Dubrovnik (Croatia)

September 4-8, 2017

**Mare Nostrum. Negotiating European Values and Norms in the Mediterranean**

Course Directors:

Florian Kläger, University of Bayreuth, Germany

Alfred Sproede, University of Münster, Germany

Martina Wagner-Egelhaaf, University of Münster, Germany

Tomislav Zelić, University of Zadar, Croatia

Course Description:

When Paul Valéry wrote his Essay on "La crise de l'esprit" in 1919 by which he addressed the crisis of the European mind he depicted the Eastern part of the Mediterranean Sea as a 'sort of pré-Europe'. "Les Celtes, les Slaves, les peuples germaniques; ont subi l'enchantement de la plus noble des mers; une sorte de tropisme invincible, s'exerçant pendant des siècles, a donc fait de ce bassin aux formes admirable l'objet du désir universel et le lieu de la plus grande activité humaine"(P. Valéry, Oeuvres 1, 1957, 1005). For centuries the Mediterranean Sea has been a space of transcultural

exchange. Today we face the Mediterranean Sea as a mass grave for thousands of refugees aiming for Europe where they hope to find better living conditions. Europe, however, closes its borders. The course will investigate in a historical and theoretical perspective the role of the Mediterranean Sea for the development of Europe as a cultural idea and political entity. We will read and discuss philosophical and literary texts, essays and literary works (e.g. by Homer, Ovid, Shakespeare, Goethe, Bahr, Nietzsche, Valéry, Camus, Derrida, Agamben) in order to understand better the contemporary developments - and especially the importance of the Mediterranean for the future (of) Europe. Participants' own ideas and projects are welcome. The course directors cannot cover travel and accommodation expenses or the course fees for participants.

Students who would like to collect ECTS-Credit Points will have to give a paper.

Costs for Travel and Accommodation as well as the Course Fee in the amount of 80 Euro will not be compensated.

Please apply via the IUC Website (<http://www.iuc.hr/course-details.php?id=991>) or direct your application by June 15 to:

Prof. Dr. Martina Wagner-Egelhaaf ([martina.wagner@uni-muenster.de](mailto:martina.wagner@uni-muenster.de)) or

Prof. Dr. Tomislav Zelić ([tzelic@unizd.hr](mailto:tzelic@unizd.hr))

Contact Info:

Prof. Dr. Martina Wagner-Egelhaaf

Prof. Dr. Tomislav Zelić

Contact Email:

[iuc@iuc.hr](mailto:iuc@iuc.hr)

URL:

<http://www.iuc.hr/course-details.php?id=991>